
  مدير عامل س��ازمان نوس��ازي ش��هر تهران از افزايش 2/5 برابري 
نوسازي بافت فرس��وده در تهران در مديريت شهري ششم خبر داد و 
گفت: افزايش نوسازي بافت هاي فرسوده در اين دوره يكي از مؤثرترين 

خروجي هاي قرارگاه جهادي مسكن بوده است. 
  دادستان كل كشور در راس��تاي پايش و نظارت بر فرايند آموزش 
كودكان و نوجوانان بازمانده از تحصيل خطاب به دادستان هاي سراسر 

كشور بخشنامه اي صادر كرد. 
  وزير آموزش و پرورش بر ضرورت طراحي س��امانه اي جامع، جهت 
اطلاع از آمار س��وادآموزان و منابع انس��اني تأكيد كرد و گفت: سيكل 

معيوب جذب نيروي نهضت سواد آموزي قطع مي شود. 
  معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان حفاظت محيط زيست گفت: 
رويكرد ما در سازمان حفاظت محيط زيست هماهنگ با دستگاه قضايي 
يك رويكرد پيشگيرانه در مواجهه با جرائم محيط زيستي خواهد بود. 

  رئيس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران گفت: در سال 
گذشته بيش از ۳5۰ هزار نفر از ش��هروندان را آموزش چهره به چهره 

داده ايم و امسال هم اميدواريم كه اين عدد به 5۰۰ هزار نفر برسد. 

با استقبال از رايزودگ
 دسترسي به انسولين نووميكس 

تسهيل مي شود
مدي�ر كل فرآورده هاي دارويي س�ازمان غ�ذا و دارو ضمن اعلام 
خبر ورود رايزودگ به بازار، از تس�هيل دسترس�ي به انس�ولين 
نووميكس و مديريت توزيع اين دارو در سراسر كشور سخن گفت. 
غلامحسين صادقيان، مدير كل فرآورده هاي دارويي سازمان غذا و دارو 
در خصوص تأمين و توزيع داروي انس��ولين براي بيماران اظهار كرد: 
پرمصرف ترين انس��ولين براي بيماران مبتلا به ديابت، قلمي و از نوع 
نووميكس است.  وي با بيان اينكه اين انسولين يك برند خارجي است و 
كارخانه مربوطه مدتي دچار مشكل توليد شده بود و كمتر از ميزان نياز 
جهاني توليد داشت، گفت: به همين دليل شاهد كمبود در كشورهاي 

مختلف و همچنين ايران بوديم. 
مدير كل دارو و مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو با تأكيد بر اينكه با 
پيگيري هايي انجام شده اين انسولين در دسترس بيماران قرار گرفت، 
افزود: اگر چه دشواري دسترسي بيمار به اين دارو ممكن بود به يك يا 

دو روز هم برسد، اما مشكل برطرف شد. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر تأمين انسولين در كشور شرايط نسبتاً 
خوبي دارد، گفت: از آنجا كه انسولين نووميكس به صورت سهميه اي در 
اختيار تعداد زيادي از داروخانه ها قرار مي گيرد، در برخي داروخانه ها به 

 صورت كلي  و بيشتر و مابقي بر اساس سهميه  دريافت مي كنند. 
صادقيان با تأكيد به اينكه مش��كلي در تأمين انس��ولين نووميكس بر 
اساس سهميه در كشور وجود ندارد، خاطرنش��ان كرد: نوع ايراني آن 
نيز وارد چرخه توزيع ش��ده كه دارويي مطلوب و مش��ابه نووميكس 
است، ضمن آنكه تحت پوشش بيمه ها قرار دارد.  وي با اشاره به اينكه 
داروي ديگري با نام  »رايزودگ« نيز وارد بازار شده  است كه حتي بهتر 
از نووميكس نيز عمل مي كند، گفت: اين دارو نيز تحت پوش��ش بيمه  

نيروهاي مسلح و سلامت قرار دارد. 
مدير كل داروي سازمان غذا و دارو با بيان اينكه احتمالاً در روزهاي اخير 
بيمه تأمين اجتماعي نيز اين دارو را تحت پوشش قرار مي دهد، افزود: 
در اين صورت تقاضا براي نووميكس كمتر مي شود با استقبال پزشكان 

و بيماران از رايزودگ دشواري دسترسي كمتر مي شود. 
وي با اشاره به اينكه وضعيت تأمين انسولين نسبت به قبل بهتر شده و 
نوع ايراني و خارجي آن در بازار موجود است، در خصوص نحوه توزيع 
انسولين در گفت: انسولين داروي پرمصرفي است و به  محض واردات 
و طي مراحل قانوني ترخيص و انجام آزمايش هاي مربوطه، در چرخه 
توزيع شركت ها قرار مي گيرد و پلن توزيع همزمان به سراسر كشور ابلاغ 
مي گردد. صادقيان با بيان اينكه توزيع اين دارو زمان مشخصي ندارد و 
ممكن است در مدت  زمان طولاني يا كوتاه باشد، تأكيد كرد: ما بر اساس 
مصرف اين دارو انتظار واردات و توزيع را داريم، اما زمان بندي مشخص 
نيست وقتي سهميه بندي اعلام شود در داروخانه هاي مشخص توزيع 
مي گردد. وي بيان كرد: اپليكيشن تي تك و س��امانه ۱۹۰ پاسخگو و 
راهنماي خوبي براي يافتن دارو از نزديك ترين داروخانه است و بيماران 
مبتلا به دياب��ت مي توانند براي دريافت اطلاعات و مش��اوره توس��ط 

كارشناسان مربوطه راهنمايي شوند. 
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ادامه از صفحه اول
باز هم بحث انتقال پايتخت مطرح شد، اين بار اما انتقال 
به جنوب كش��ور و در نزديكي دريا. پايتختي كه امروز، 
بهترين  امكانات تفريحي، آموزش��ي، رفاهي و بهداشتي 
را دارد و جمعيت زيادي را به سمت خود كشانده است، 
جمعيت حدوداً ۹ ميليون نفري كه هر كدام از آنها براي 
رفت و آمد در شهر بايد در ترافيك بمانند و آلودگي هوا 
را تحمل كنند! اما اين همه مش��كلات زندگي در تهران 
نيست. كمبود آب، گريبان شهر و شهروندان را گرفته و 
بدتر اينكه سرعت فرونشست زمين را بيشتر كرده است. 
به همين دليل است كه رئيس جمهور به ضرورت انتقال 
پايتخت اش��اره كرده و گفته اس��ت: »ته��ران به عنوان 
پايتخت كشور با مشكلاتي دست به گريبان است كه هيچ 
راه حلي جز انتقال مركزيت نداريم. « البته اين پيشنهاد، در 
سال هاي قبل  نيز از سوي برخي از مسئولان در دولت هاي 
قبل  مطرح شد و آنها نيز از مشكلات تهران و كمبود منابع 
آبي در اين شهر هشدار دادند، اما بايد اين مهم مشخص 
شود كه اين تغيير چگونه بايد باشد؟ و اينكه آيا با تغيير 
پايتخت و صرف هزينه هنگفت بابت آن، مشكلات حل 
مي شود؟ روز ش��نبه مسعود پزش��كيان، رئيس جمهور 
در بازديد از فعاليت هاي زيربنايي و زيرساختي قرارگاه 
سازندگي خاتم الانبياء )ص( اعلام كرد كه تهران به عنوان 
پايتخت كشور با مشكلاتي دست به گريبان است و هيچ 

راه حلي جز انتقال مركزيت وجود ندارد. 
 پيشنهاد تغيير پايتخت

پزش��كيان با بيان اينكه اگر مي خواهيم در منطقه اول 
باش��يم، نمي توانيم از رقباي خود عقب بمانيم، گفت: 
»توسعه كش��ور با ادامه روند فعلي امكان پذير نيست، 
اينكه بخواهيم همچنان منابع اوليه را از جنوب كشور و 
دريا به مركز بياوريم و تبديل به محصول كنيم و دوباره 
براي صادرات به جنوب بفرستيم، به شدت توان رقابت 
ما را مستهلك كرده و كاهش مي دهد؛ چاره اي نداريم 
جز اينكه مركزيت اقتصادي و سياسي كشور را به جنوب 

و نزديك دريا منتقل كنيم.«
او اظهار داش��ت: »تهران به عنوان پايتخت كش��ور با 
مشكلاتي دس��ت به گريبان است كه هيچ راه حلي جز 
انتقال مركزي��ت نداريم؛ كمبود آب، نشس��ت زمين، 
آلودگي هوا و امثال آن با تداوم سياس��ت ها و اقداماتي 
كه تا به حال اتخاذ و اجرا شده اند، فقط تشديد شده و 
راه حل اساسي جابه جايي مركزيت سياسي و اقتصادي 
كشور است. انتقال مركزيت سياسي و اقتصادي هم به 
اين شكل كه ما خودمان در تهران بنشينيم و به مردم 
بگوييم جابه جا شوند، مقدور و ممكن نيست، بايد ابتدا 

خودمان برويم تا مردم هم دنبال ما بيايند.«
بسيار مهم اس��ت كه در ذهن آقاي رئيس جمهور اين 
مسئله مهم وجود دارد كه ديگر پول خرج كردن براي 
تهران وقت  تلف كردن اس��ت. بنابراين انتقال پايتخت 
اقتصادي و صنعتي به جنوب كش��ور و به س��مت دريا 
اقدامي قابل تأمل و بررسي به نظر مي رسد و بايد همه 

ابعاد آن به درستي مشخص شود. 
 تقس�يم مس�ائل كش�ور در همه اس�تان ها و 

شهر ها 
انتقال پايتخت در ايران تاكنون چندين بار در دولت هاي 

مختلف مطرح شده، تا جايي كه حتي بحث امكان سنجي 
انتقال پايتخت در مجلس دو دوره قبل نيز به ميان آمد، 
بر اين اساس وزارت راه، مأمور شد تا روي اين كار مطالعه 
كند، ام��ا در نهايت جمع بندي وزارت راه اين ش��د كه 
تهران را بايد س��اماندهي كرد. البته در آن زمان انتقال 

پايتخت سياسي مطرح بود. 
در تمام اين سال ها مطالعاتي در خصوص انتقال پايتخت 
مطرح شد كه ش��ايد برخي از آنها بتواند راه حل خوبي 
براي كاهش جمعيت در تهران باشد، راه حلي كه تبعات 
منفي به دنبال ندارد. مثلًا انتقال ۱6۰ مؤسس��ه اي كه 
مطالعات آن در كميسيوني در وزارت كشور دولت آقاي 
هاشمي انجام شده بود مي تواند مورد بررسي قرار بگيرد. 
طبق اين مطالعات، ۱6۰ مؤسسه و شركت  مهم دولتي 
از جمله ش��ركت ملي فولاد، س��ازمان چاي و شركت 
دخاني��ات ضرورتي براي حضورش��ان در تهران وجود 
ندارد، براي مثال، شركت دخانيات چند هكتار زمين در 
تهران دارد، همچنين شركت كشتيراني؛ كه بهتر است 
به بندرعباس يا شمال منتقل ش��ود. با اجراي اين كار، 
كارمندان اين شركت ها و خانواده هايشان به همراه تعداد 
زيادي از نيروهاي خدماتي از تهران مي روند و بخشي از 

جمعيت شهر كاهش مي يابد. 
در همين رابطه روز گذش��ته، مه��دي چمران، رئيس 
شوراي ش��هر تهران در حاشيه جلس��ه علني شوراي 
ش��هر تهران گفت: »ضرورت ندارد همه مسائل كشور 
در تهران متمركز باشد. بنادر فعالي در جنوب و شمال 
كشور داريم كه مي تواند بخش هاي عمده اي از اقتصاد و 

صنعت كشور را هدايت  كند. « او با بيان اينكه تا به  حال 
چندين ب��ار دولت هاي مختلف اي��ن موضوع را مطرح 
كرده اند، اما به نتيجه مشخصي نرسيد، اظهار داشت: 
»زماني كه جهانگيري معاون اول بودند، جلساتي در اين 
زمينه گذاشتند حتي مشاور هم گرفتند، ولي به نتيجه 
نرسيد. « به گفته چمران، چيزي كه مهم است تقسيم 
مسائل كشور در همه استان ها و شهر ها است و به نظر 

اين كار ضرورت دارد. 

 تجارب ديگر كشورها
كشور هاي زيادي دس��ت به تغيير پايتخت خود زدند. 
روسيه يكي از نخستين كشور هايي بود كه پايتختش 
را تغيير داد  و مس��كو جاي س��ن پترزبورگ را گرفت. 
سن پترزبورگ كه در س��ال ۱۷۰۳ به دست پتر كبير 
بنيان گذاشته شد، از ۱۷۱2 تا ۱۹۱۸ پايتخت اين كشور 
بود. يكي از دلايل اين انتقال اين بود كه موقعيت مسكو 
بسيار مركزي بود و دولت به اين نتيجه رسيد كه احتمال 

حمله به آن كمتر است. 
در ۱۹6۰، برزيل ش��هر مرك��زي برازيلي��ا را به عنوان 
پايتخت بنا كرد تا جاي ش��هر ش��لوغ ريو دو ژانيرو را 

بگيرد. 
چند سال بعد، در ۱۹6۷، پاكستان تصميم گرفت كه 
پايتختش را از شهر كراچي در جنوب به اسلام آباد در 
ش��مال منتقل كند. دولت عقيده داشت كه دسترسي 
به اسلام آباد از ديگر نقاط پاكستان راحت تر از كراچي 

است. 
نيجريه نيز در ۱۹۹۱ به جمع اين كش��ور ها پيوست  و 
پايتختش را از لاگوس به آبوجا منتقل كرد تا مثل برزيل 

مشكل ازدياد جمعيت را حل كند. 
اما اندونزي جديدترين كشوري است كه شهر ديگري 
س��اخت و پايتخت خود را منتقل كرد. دولت اندونزي 
در سال 2۰۱۹ اعلام كرد كه پايتختش را از جاكارتا به 
منطقه اي در جزيره كاليمانتان شرقي در جزيره بورنئو 
منتقل مي كن��د. اين پايتخت جديد قرار اس��ت به نام 
نوسانتارا )Nusantara( شناخته شود و انتقال آن )در 

دهه 2۰2۰( در حال انجام است. 
جاكارتا با مش��كلات جدي مانند تراك��م جمعيت بالا 
)بيش از ۱۰ ميليون نفر(، آلودگي هوا، ترافيك سنگين، 
كمبود آب  و سيل هاي مكرر مواجه است. به دليل رشد 
شهري س��ريع و نبود مديريت مناس��ب زيرساختي، 
بسياري از اين مشكلات شديدتر شده اند. نشست زمين 
يكي از مهم ترين مشكلات جاكارتاست؛ به گونه اي كه 
برخي مناطق اين شهر با نرخ حدود 25 سانتي متر در 

سال در حال فرونشست هستند. 
پايتخت جديد در كاليمانتان شرقي واقع شده و طبيعت 
بكري دارد، همچنين نسبت جاكارتا از خطرات طبيعي 
مانند زلزله و سيل در امان است. اين موقعيت مركزي تر 
به توزيع بهتر جمعيت و توسعه متوازن تر كشور كمك 
مي كند، اما نگراني هاي��ي نيز وجود دارد كه توس��عه 
اين منطق��ه مي تواند به تخريب جنگل ه��اي باراني و 
زيست بوم هاي محلي منجر شود. همچنين اين منطقه، 
محل زندگي گونه هاي متعددي از حيوانات وحش��ي 
است كه با توس��عه ش��هري مي تواند در معرض خطر 

قرار گيرند. 
 نقش مهم فناوري هاي نوين

پرواضح اس��ت كه يكي از اهداف انتق��ال پايتخت، 
كاه��ش جمعي��ت حاضر در آن اس��ت. با توس��عه 
فناوري هاي نوي��ن و همچنين ه��وش مصنوعي، 
امكان دارد كه در س��اليان آينده، تعداد كارمندان 
و كارگران كاهش ياب��د، چراكه فناوري هاي جديد 
مي توانند به عنوان مكمل ني��روي كار يا جايگزين 
آن باش��ند. علاوه بر آن، استفاده از هوش مصنوعي 
در بسياري از مشاغل مي تواند باعث شود محصولي 
كه توليد آن 2۰ س��اعت از يك نف��ر زمان مي برده، 
حالا طي دو س��اعت توليد شود. در چنين شرايطي 
يك نيروي كار مي تواند كار ۱۰ نيروي كار سابق را 
انجام دهد. شايد آن موقع ديگر معنا و مفهوم »مكان 

پايتخت« نيز تغيير كند. 
 مسائلي كه نبايد ناديده گرفته شود

جا به جا كردن پايتخت كش��ور و به دنب��ال آن انتقال 
تجهيزات و بخش بزرگ��ي از جمعيت كاركنان دولتي 
به شهر جديد، با مشكلات اجتماعي و فرهنگي همراه 
مي شود. همچنين اگر پايتخت جديد از تهران فاصله 
زيادي داشته باشد، ممكن است در جذب سرمايه گذاري 
و فعاليت هاي اقتصادي با چالش هايي مواجه ش��ود و 
حتي ش��ايد خود به خود منجر به آثار بسيار بزرگي در 

حوزه اشتغال و مسكن باشد. 
بايد به اين مسئله توجه كرد كه تصميم انتقال پايتخت، 
مانند بسياري از تصميمات بزرگ سياسي و اقتصادي، 
موفقيت و شكست نسبي به همراه دارد و نمي توان به 
طور قطعي درباره موفقيت يا ناموفق بودن آن س��خن 
گفت. شايد به همين دليل است كه برخي از كشورها با 
انتقال پايتخت به اهداف خود رسيده اند و برخي ديگر 
با چالش هاي ج��دي مواجه ش��ده اند، اما در خصوص 
انتقال پايتخت از تهران به نقطه ديگر، گفتن اين نكته 
حائز اهميت است كه بايد با فضاي به شدت آينده نگرانه 
براي خلوت كردن ته��ران تصميم  گرف��ت و بابت آن 

برنامه ريزي كرد. 

به رغم برخي ادعاهاي رسانه اي، بازديدهاي ميداني از پيشرفت مناسب ساخت 200 هزار مسكن از سوي شهرداري تهران خبر مي دهد

مسكن شهرداري، شوي رسانه اي نيست!

ساخت 200 هزار واحد مسكن از سوي شهرداري 
تهران ب�ا حاش�يه هايي همراه بوده اس�ت. برخي 
اعضاي ش�وراي ش�هر اين ادعاي ش�هرداري را 
غيرواقع�ي قلمداد مي كنند. در حال�ي كه آمارها 
از ميانگي�ن مت�ري 85 ميليون توم�ان براي هر 
آپارتم�ان در ته�ران حكايت دارد، به س�رانجام 
رساندن وعده هاي مسكني، نقش مهمي در كاهش 
هزينه هاي خانوار دارد. ش�هرداري به رغم اينكه 
وظيفه مستقيمي براي ساخت مسكن ندارد، به اين 
موضوع ورود كرده و براي آن قرارگاهي تش�كيل 
داده اس�ت. اصحاب رس�انه روز گذش�ته از روند 
احداث مسكن از سوي شهرداري پايتخت بازديد 
كردند. با حمايت دولت، احداث و واگذاري 200 هزار 
واحد مسكوني در تهران، دور از دسترس نيست. 

ماجرا از خرداد امسال شروع شد؛ وقتي شهردار تهران 
همراه با معاون اول دولت س��يزدهم براي كلنگ زني 
احداث 2۰۰ هزار واحد مسكوني به منطقه 2۱ رفت. 
عليرضا زاكاني در آن مراس��م اين واحدها را بخشي 
از خروجي كارس��ازي ها و مصوبات قرارگاه مس��كن 

شهرداري تهران معرفي كرد. 
قرارگاهي كه از نقطه نظر برخي اعضاي شورا خروجي 
خاصي نداش��ته و آن 2۰۰ هزار واحد مس��كوني هم 
بيش��تر نمايش بوده است. س��وده نجفي يكي از آنها 
است؛ وي در جلسه علني پارلمان شهري۱۱ شهريور 
ماه خواستار توضيحات شهرداري تهران در اين  باره 
شد. خواس��ته وي نمايش »روي زمين« مشخصات 

پروژه هاي قرارگاه مسكن بود. 
 مرثيه اي براي مسكن

اوضاع قيمت مسكن بحراني است؛ آمار و ارقام بانك 
مركزي از عبور قيم��ت هر واحد آپارتمان در ش��هر 
تهران از متري ۸5 ميليون توم��ان حكايت دارد. در 

چنين شرايطي خانه دار شدن كه هيچ، رهن و اجاره 
يك سرپناه مناس��ب براي بس��ياري از جوان ترها يا 
اقش��ار آس��يب پذير جامعه تبديل به خواب و خيال 

شده است. 
اين در حالي است كه بدون ايجاد رونق در بازار مسكن 
و تقويت طرف عرضه و تدارك واحدهاي مس��كوني 
استطاعت پذير، نمي توان به بهبود اوضاع اميدوار بود. 
در اين ميان وظيفه دولت، وزارت مسكن و شهرداري 
تهران به عنوان مرجع صدور پروانه در اين زمينه قابل 

كتمان نيست. 
 قرارگاه مسكن چيست؟ چرا تأسيس شد؟

ناصر اماني ديگر عضو شوراي شهر معتقد است ورود 
ش��هرداري تهران به موضوع مسكن اساس��اً از ابتدا 
بيهوده بوده و هي��چ خروجي خاصي ت��ا اين لحظه 
نداشته است. در مقابل اما مسؤلان شهري معتقدند 
تسهيل گري براي ساخت واحدهاي مسكوني به ويژه 
براي اقشار كم بضاعت از وظايف مصرح قانوني مديريت 

شهر است. 
در اين  رابطه رجوع به قانون تشكيل شهرداري هاي 
كش��ور )مصوب ۱۳۳4( بي فايده نيست؛ در بند 2۱ 
ماده 55 اين قانون »اتخاذ تدابير لازم براي ساختمان 
خانه هاي ارزان قيمت براي اشخاص بي بضاعت ساكن 
در شهر« را از وظايف شهرداري ها معرفي كرده است. 
همچنين بر اس��اس مقررات ملي ساختمان، مرجع 

صدور پروانه هاي ساختماني شهرداري است. 
عليرضا زاكان��ي اما مهم ترين علت تش��كيل قرارگاه 
مسكن را در شهرداري تهران، دغدغه هاي مقام معظم 
رهبري مي داند. جايي كه ايشان )۸ فروردين ۱4۰۱( 
با ابراز نارضايتي از وضعيت قيمت خريد يا اجاره، حل 
موضوعات مرتبط با مس��كن را از اولويت هاي اصلي 

اقتصاد ايران دانستند. 
از همين رو شهرداري تهران نيز از همان سال نخست 

فعاليت دوره ششم، با تش��كيل قرارگاه مسكن، به 
دنبال تسهيل گري و كارس��ازي براي ساخت انبوه 
واحدهاي مسكوني در نقاط مختلف شهر بود. مهدي 
هدايت دبير اين قرارگاه از كارس��ازي براي ساخت 
بالغ بر 2۸5 هزار واحد مسكوني در اين قرارگاه خبر 

داده است. 
آن طور كه مديرعامل س��ازمان نوسازي شهر تهران 
اعلام كرده، اين پروژه ها عمدت��اً بزرگ مقياس و در 

تعامل با دستگاه هاي مختلف عمومي و دولتي حاصل 
شده  است. همچنين عمليات عمراني ۱۰۰ هزار واحد 
از اين مجموعه آغاز شده و س��اختمان ها در مراحل 

مختلف )از گودبرداري تا نازك كاري( قرار دارند. 
 رفع ابهام شورا، بازديد ميداني از پروژه هاي 

قرارگاه مسكن برگزار شد 
ادعاي س��وده نجف��ي ام��ا نامعلوم بودن لوكيش��ن 
پروژه هاي قرارگاه مس��كوني ش��هرداري تهران بود. 

در همين راستا روز گذشته يك بازديد ميداني ويژه 
رسانه ها براي بررس��ي روند عمليات عمراني ساخت 
برگزار شد. در اين بازديد، اصحاب رسانه از پروژه هاي 
مختلف براي ساخت بالغ بر 2۰ هزار واحد )۱۰درصد 

از ادعاي 2۰۰هزار واحدي( بازديد كردند. 
اين در حالي است كه مديران ارشد شهري از آمادگي 
براي برگزاري تورهاي مداوم و پش��ت س��ر هم براي 
نمايش مناطق ديگر پروژه هاي مس��كوني هم سخن 
گفتند. يكي از اين پروژه ها مثلًا مرتبط با بازآفريني 
صنايع جنگ افزارسازي واقع در منطقه ۱۳ »ساصد« 

با بيش از هزارو۷۰۰ واحد مسكوني بود. 
اصحاب رس��انه همچنين از آخري��ن وضعيت پروژه 
۷هزارو۸۰۰ واحدي س��اخت مس��كن آتش نشان ها 
در غرب ته��ران بازديد كردند. پروژه اي كه هش��تم 
خردادماه به  صورت همزم��ان با حضور محمد مخبر 
)كه پس از شهادت آيت الله رئيسي، مدير قوه مجريه 

بود( و شهردار تهران كلنگ زني شده بود. 
نكته قابل تأمل در بازديد ميداني روز گذشته اما عدم 
حضور هيچ كدام از اعضاي منتقد عملكرد مس��كن 
شهرداري است. در حالي كه شنيده ها از دعوت هاي 
متعدد از آنها براي مش��اركت در اين رويداد و بازديد 
ميدان��ي از روند س��اخت ۱۰۰ ه��زار واحد خروجي 
قرارگاه مس��كن، حكايت داشت. موضوعي كه شائبه 

سياسي كاري از جانب اين افراد را تقويت مي كند. 
آنچه ضروري اس��ت تعام��ل هرچه بيش��تر دولت و 
مديريت ش��هري براي رونق  به صنعت س��اختمان 
و س��اخت واحدهاي اس��تطاعت پذير براي اقش��ار 
آس��يب پذير در پايتخ��ت اس��ت؛ موضوع��ي كه در 
فرمايشات متواتر رهبر معظم انقلاب نيز به عنوان يك 
اولويت بيان شده است. ضرورت همراهي اعضاي شورا 
در اين راستا براي تكميل هر چه سريع تر اين واحدها 

انكارناپذير است.   

مصائب  پايتختی  تهران
رئيس جمهور از جابه جايي پايتخت سخن گفت. اين پيشنهاد قبلاً بارها از سوي مسئولان مختلف مطرح شده

 اما عملياتي نشده است. هزينه فايده انتقال پايتخت چگونه است؟

مهسا گربندي
  گزارش یک 

محمد دربندي
   گزارش 2

با توس�عه فناوري هاي نوي�ن و همچنين هوش 
مصنوعي، ام�كان دارد ك�ه در س�اليان آينده، 
تعداد كارمندان و كارگ�ران كاهش يابد، چراكه 
فناوري ه�اي جديد مي توانند ب�ه عنوان مكمل 
ني�روي كار ي�ا جايگزين آن باش�ند. ع�لاوه بر 
آن، اس�تفاده از ه�وش مصنوعي در بس�ياري 
از مش�اغل مي توان�د باعث ش�ود محصولي كه 
توليد آن 20 س�اعت از يك نفر زم�ان مي برده، 
ح�الا ط�ي دو س�اعت تولي�د ش�ود. در چنين 
ش�رايطي يك نيروي كار مي تواند كار 10 نيروي 
كار س�ابق را انجام دهد. ش�ايد آن موقع ديگر 
معنا و مفه�وم »مكان پايتخت« ني�ز تغيير كند

 رهايي 185 محكوم به اعدام
در يک سال گذشته

رئي�س كل دادگس�تري اس�تان ته�ران گف�ت: ط�ي يك س�ال 
گذش�ته تع�داد 185 نف�ر از محكوم�ان ب�ه قص�اص نف�س و 
اع�دام از طري�ق اعم�ال عف�و، تبدي�ل و تخفي�ف مج�ازات و 
جلب رضاي�ت اولي�اي دم فرص�ت زندگي دوب�اره پي�دا كردند. 
۹ خردادماه سال ۱4۰۱ بود كه رئيس قوه قضائيه در جلسه شوراي عالي 
قوه قضائيه با اش��اره به رسيدگي به پرونده آن دس��ته از زندانياني كه 
براي آنها حكم قصاص صادر ش��ده خطاب به رئيس كل دادگس��تري 
اس��تان تهران تأكيد كرده بود: »تا آنجا كه ممكن است نسبت به اخذ 
رضايت از اولي��اي دم پرونده هاي قصاص اهتمام به خ��رج دهيد و در 
خصوص تعيين تكليف آن دسته از محكومان به قصاص كه اولياي دم 
پرونده آنها، نه رضايت مي دهند و نه اجراي حكم را تعقيب مي كنند، 
اقدامات مقتضي را از حيث اعمال ماده 42۹ و لحاظ جهات ديگر، ترتيب 
دهيد.« در همين راستا، تعيين تكليف محكومان به قصاص به  عنوان 
يك اولويت در دستور كار دادگس��تري كل استان تهران قرار گرفت و 
به همين منظور مأموريت هايي در جه��ت اخذ رضايت در پرونده هاي 
قصاص نفس و تعيين تكليف محكومان به قصاص در راستاي ماده 42۹ 
قانون مجازات اسلامي، براي شوراي حل اختلاف استان تهران، معاونت 
قضايي دادگستري اس��تان تهران در امور زندان ها و ساير بخش هاي 

ذي ربط تعريف شد. 
علي القاصي، رئيس كل دادگس��تري اس��تان تهران گفت: با توجه به 
تأكيدات رياس��ت ق��وه قضائيه در اين ح��وزه و در نتيج��ه تلاش ها و 
پيگيري هاي انجام ش��ده، نس��بت به جمع آوري اطلاعات و آمار اين 
نوع از محكومان اقدام شد و در نهايت با مساعدت رياست قوه قضائيه 
در راس��تاي اعمال م��اده 42۹ قانون مجازات اس��لامي تعداد 22 نفر 
از محكومان به قص��اص تعيين تكليف ش��دند و پيگيري ها به  منظور 
تعيين تكليف، ۱5 نفر ديگر از محكومان ب��ه قصاص تا حصول نتيجه 
ادامه خواهد داشت.  رئيس كل دادگستري استان تهران ضمن اشاره به 
تلاش هاي صورت گرفته براي بازگشت به زندگي محكومان به قصاص 
اظهار ك��رد: در پي اقدامات و تلاش ه��اي صورت گرفته در بخش هاي 
مختلف دادگس��تري كل اس��تان تهران اعم از ش��وراي حل اختلاف، 
معاونت امور زندان ها و كميس��يون عفو و بخش��ودگي طي يك سال 
گذش��ته تعداد ۱۸5 نفر از محكومان به قصاص نفس و اعدام از طريق 
اعمال عفو، تبديل و تخفيف مجازات و جلب رضايت اولياي دم فرصت 
زندگي دوباره پيدا كردن��د.  وي در پايان همچنين از مش��مول عفو، 
تخفيف و تبديل مجازات ش��دن تعداد 6۷ نفر از محكومان به اعدام از 

ابتداي سال گذشته تاكنون خبر داد. 


